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مثــل همیشــه هــر وقت 
جنایات  و  فلسطین  موضوع 
اســرائیل داغ می شود شعار 
»نه غزه، نه لبنان« هم  از دهان 
مختلف  مجامــع  در  برخی 

بیرون می آید.
اما این بار مســئله مقداری متفاوت تر است. 
گویا ما با کسانی هموطنیم که از سر لج بازی 
با نظام می توانند آنقدر نسبت به سخت ترین 
حوادث بی اعتنا باشند که این همه جنایت را 
در این چند روز نبینند که هیچ، حتی می توانند 
در طرف دیگر ماجــرا در نقش وکیل مدافع 

اسرائیل هم بایستند.
ایــن بار اما خود اســرائیل هم به این ماجرا 
دامــن زد، قصه های ســاختگی از مظلومیت 
اســرائیل رد و بدل شــد، آنقدر که برخی از 
مدافعان خاکســتری فلسطین را هم توانست 
مردد کنــد و حتی عده ای اعتراض کردند که 
دورهم آرام نشسته بودیم چرا فلسطین جنگ 
را شــروع کرد؟ جوری که هرکه اسرائیل را 
نشناســد فکر می کند تقصیر فلسطین است 
که  بیش از 70 سال سرزمینش در اشغال آنها 

است.
بیش از دو هزار و پانصد کودک فلســطینی 
در این هفتاد ســال به دســت اسرائیل کشته 
شده اند،  آن وقت با رژیمی می خواهیم نایس 
و صورتی باشیم که وزیر جنگش فلسطینی ها 

را حیوان خطاب می کند؟

عصرملّت- گرچه همیشه صحبت از صنایع دستی چاقو و چارق و 
ملیله و حتی جغوربغور سنتی در زنجان بوده و هنوز هم جای خودش 
را بین مردم دارد و شناخته شده است؛ اما یکی از موضوعاتی که شاید 
تاکنون کمتر کسی را نگران کرده است تداوم این نام و نشان و اصالت 

و سنت است.
 با نگاهی به فعالان این صنایع و هنرهای دســتی متوجه می شــوید 
که عموماً سن و سال بسیاری از فعالان این حوزه ها بالاست و شاید 
جوانــان کمتری را ببینید که دنبال تداوم ایــن هنرها و هنرآموزی و 
شــاگردی از این اساتید باشند. هرکسی که تعلقی به این اصالت دارد 
بیم آن را احســاس می کند که در زمان مناسب آموزش این هنرها و 
صنعت ها می تواند تداوم آن ها را به دنبال داشــته باشد و در غیر این 
صورت این هنر از دست خواهد رفت بدون آنکه این گنجینه تجربه، 

به نسل بعد انتقال یافته باشد. 
تفاخر به یک هنر و یا صنعت در هر حوزه ای و در هرجایی که هست، 
یک موضوع است و تداوم و انتقال آن به نسل بعد برای ماندگاری اش 
موضوعی دیگری است. همان چیزی که الان در حوزه های مختلف 

صنایع دستی در زنجان می بینیم.
همان چیزی که الان در حوزه های مختلف صنایع دســتی در زنجان 
می بینیم. ازجمله چاقو و چارق و باقی تولیدات اصیل زنجان که عموماً 
سن و سال استادکارها بالاست و کمتر جوانی رفته و از آن ها آموخته 
است. بخشی از آن به جوانان برمی گردد که بخواهند این هنر و اصالت 
را حفظ کنند و خودشــان دنبال شاگردی این اساتید باشند و بخش 
دیگــرش متوجه متولیان میراث فرهنگی در حفظ هویت فرهنگی و 

صنایع دستی این شهر است.
در این چند ســال اخیر چندین نفر از اساتید و چاقوسازان قدیمی و 
ماهر زنجان را از دســت دادیم بی آنکه تمام و کمال این تجربه را به 
جوان ترها منتقل کرده باشیم. البته اخیراً در خبرها صحبت از فراخوان 
استادکاران ماهر در حوزه های مختلف برای شناسایی و انتقال تجربه 
آن ها شده است که اگر چنین باشد مایه سرور است، ولی اکتفا به یک 

نرم افزار کردن و منتظر معرفی و مراجعه این اساتید شدن نمی تواند ما 
را مطمئن کند. باید به سراغشان رفت و بستر آموزش و انتقال تجربه 

این اساتید را فراهم کرد.
یکی از اقداماتی که مدت ها است منتظر آن هستیم آغاز به کار مرکز 
آموزش های تخصصی چاقو است که مسئول توسعه خوشه چاقوی در 
زنجان قول بازگشایی آن را از سال گذشته داده ولی تاکنون این مرکز 

کارش را آغاز نکرده است.
محمدرضا معجونی مســئول توسعه خوشــه چاقو در زنجان سال 
گذشته در روز بزرگداشت چاقو در گفت و گو با خبرنگار پیام ملّت 
گفته بود: »از زمان فعال شدن خوشه چاقو، سه دوره آموزشی قمه و 

قداره و چاقوی ضامن دار و قلم تراش برگزارشده است.
ضمن اینکه »صنعت حرفه چاقوســازی« تدوین شــده و در مراحل 
تصویب و تائید از سازمان فنی و حرفه ای است که اگر تصویب شود 
به صورت عمومی در بهمن و اسفند مرکز آموزش های تخصصی چاقو 
در خانه هنرمندان زنجان راه اندازی خواهد شد و آموزش چاقوسازی 

به صورت عمومی برای علاقه مندان ارائه خواهد شد.«
از ایــن صحبت نزدیک به یک ســال می گذرد ولــی همچنان این 
آموزش ها آغاز نشده است. آخرین پاسخ وی چندین ماه قبل نیز چنین 
بوده اســت: »اقدامات لازم برای تدوین »صنعت حرفه چاقوسازی« 

انجام شده است، اما هنوز تصویب نشده است.
متولی آن هم ســازمان فنی و حرفه ای استان است و تصویب آن باید 

توسط این سازمان صورت بگیرد که در حال پی جویی آن هستیم.«
 تازه این فقط در خصوص آموزش چاقوسازی است؛ بقیه صنایع دستی 
استان نیز چنین وضعیتی دارند که در کنار تبلیغات برای شناساندن و 
برند ســازی و صادرات آن ها، باید فکر جدی برای آموزش آن ها و 

انتقال تجربه به جوانان کرد.
 برای کســانی که دغدغه انتقال این صنعت و هنر رادارند هر دقیقه 

که می گذرد و کاری در این خصوص انجام نمی شود، سنگین است.

عصرملّت- نخستین جشنواره آئینی سنتی ترک زبانان کشور، بعد از حداقل 
ســه سال پیگیری با  11 اثر نمایشــی و 10 اثر موسیقی عاشیقی در زنجان 

برگزار می شود. 
این جشنواره میزبان هنرمندان استان های آذربایجان شرقی و غربی، اردبیل، 
زنجان، همدان، قم و قزوین است و از ۲7 مهرماه به مدت سه روز در زنجان 

برگزار می شود.
به گفته امیر سهامی دبیر اولین جنشواره آئینی سنتی ترک زبانان کشور، این 
جشنواره دو محور اساسی را پی می گیرد. اول اینکه استفاده از زبان هنر برای 
مقابله با جریان های باطل فرهنگی و هنری که هر آن جامعه را تهدید می کند 
و دوم؛ دســتیابی به روشــی علمی و هدفمند برای بازتعریف و بازشناسی 
آیین ها، نمایش های آیینی، تظاهرات نمایشــی و سایر ارزش های فرهنگی 

فراموش شده برای حفظ، ارتقاء و انتقال این ارزش ها به نسل جدید.
به گفته سهامی از میان 40 اثر رسیده به دبیرخانه این رویداد هنری، پس از 
بررسی توسط هیئت انتخاب آثار متشکل از حسین عباسی نیا، مهدی افضلی 

و اکبر کریمی،  11 نمایش از 4 استان به این جشنواره راه پیدا کردند.
» آق قویون قره قویون« به کارگردانی محمد یوسفی زاده از استان آذربایجان 

شرقی، شهرستان مرند
» آق قویون قره قویون« به کارگردانی حسین صادقی اقدم از استان آذربایجان 

شرقی، شهرستان بناب
» تکم« به کارگردانی حمیده علی پور از استان آذربایجان شرقی، شهرستان 

بناب
» اوز ییغما« به کارگردانی ملیحه عظیمی پور از اســتان آذربایجان شــرقی، 

شهرستان تبریز
» آیین آب« به کارگردانی ملیحه واعظی پور از اســتان آذربایجان شــرقی، 

شهرستان تبریز
» سارای« به کارگردانی مهدی صالحیار از استان آذربایجان شرقی، شهرستان 

مرند

» کوسا و کچل« به کارگردانی محمد حاج احمد میرایی از استان آذربایجان 
شرقی، شهرستان مرند

» کور اوغلی و جعفر پاشــا« به کارگردانی ژالین کرمی از اســتان زنجان، 
شهرستان زنجان

» محمد تکمچی« به کارگردانی ژالین کرمی از اســتان زنجان، شهرســتان 
زنجان

» یئنه یاپلاقراری توکولر« به کارگردانی عســگر عابری از استان آذربایجان 
غربی، شهرستان چالدران

» گرایلی« به کارگردانی کشــمیری از اســتان خراســان شمالی، شهرستان 
بجنورد آثاری بودند که یه این جشنواره راه پیدا کردند. 

امرالله حسنی مدیر کل ارشاد  استان نیز در آیین افتتاح این جشنواره  گفت: 
قومی که آیین ها و رسوم خود را ارج ننهد و آن ها را به سخره بگیرد به باد 
فراموشی سپرده خواهد شد. برگزاری این رویداد ها و جشنواره ها در حفظ، 
و پاسداشت آداب و رسوم فاخر ایرانی گام هایی هرچند کوتاه است ولی در 
تلاش  است آیین های فراموش شده را با زبان هنر به نسل بعد منتقل کند.

 نخستین جشنواره آئینی سنتی ترک زبانان کشور در زنجان و تداوم هنر و صنایع دستی زنجان در خطر است 
بازتعریف آیین ها و ارزش های فرهنگی فراموش شده  

۲

موضوع نزاع و درگیری در زنجان در بررسی عصرملّت؛

جای خالی پژوهشگران
 برای بررسی دلایل نزاع در زنجان 

عصرملّت- شاید برخی ها از بالا بودن آمار نزاع و درگیری در زنجان مطلع اند. موضوعی که هر 
بار در نشست های خبری دادگستری و پزشکی قانونی استان آمار مختصری از آن ارائه می شود ولی 
نه کسی درباره اش می پرسد و نه کسی توضیح بیشتری می دهد. در تعریف نزاع، آشوب، مجادله و 

دعوا همراه با توهین و ضرب و شتم آمده است. 
ماده 615 قانون مجازات هم آن را جرم تلقی و برای هر یک از شرکت کنندگان در منازعه مجازات 
تعیین کرده است؛ اما فارغ از مواد قانون، بحث سر علت و زمینه نزاع و درگیری است که عموماً 

مهم ترین دلیل آن را عدم کنترل خشم و ناتوانی در گفت وگو برای حل مسئله می دانند.
ضمن اینکه موقعیت جغرافیایی هم دلیل مهم دیگری است که خشونت ورزی را تشدید می کند. 
همان طور که رئیس مرکز زنجان شناســی نیز معتقد است: » این روحیه خشن بر اساس ساختار 
جغرافیایی و منطقه ای اســت. کسانی که محل زندگی شان  مرتفع تر از سطح دریا باشد خشن تر 

هستند.  همسایه های ما هم همین طور هستند. 
ما خشنیم و لحنمان هم تند است، کم حوصله ایم . اصلًا مرز تاب آوری ما کم است  و زود عصبانی 

می شویم. این بر اساس ویژگی های اقلیمی است.«
ادامه صفحه 3

فراز و فرود مطبوعات زنجان در گفت وگو با حسن حسینعلی

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی
کیوسک مخصوص نشریات محلی زنجان  را بنا کند

34

شهردار زنجان: 
تفاهم نامه شهرداری با جامعه القرآن 
زنجان برای بسط و پوشش فعالیتهای 

قرآنی در پارک بانوان

گفت و گوی عصرملتّ با پریوش محمدی؛
زنجان  اســتان  بازرگان  زنان  کانون 
فعالیت های  انسجام  برای  عطفی  نقطه 

اقتصادی زنان استان

توضیحات مصطفی طاهری در مورد دریافت خودرو توسط نمایندگان مجلس؛

 این قضیه ربطی به استیضاح وزیر نداشت- غیر قانونی نبود ولی غیر اخلاقی بود
4

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان: 

خبرهای خوبی از معادن طلای  زنجان در راه است 

صفحه4 صفحه 3

مدیر کل بیمه سلامت استان زنجان:

پوشش ۹۰ درصدی
 هزینه های درمان ناباروری توسط بیمه های پایه 

هم غزه، هم لبنان، هم افغان ، 

جانم فدای ایران 
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عصرملّت؛ زینب سودی- سال هاست که پیگیر آرشیو 
نشریات زنجان است و تا پیدا نمی کند زنگ می زند دفتر 
نشریه. چند باری تلفنی با او صحبت کرده بودم ولی این 
بار که آمد دفتر و زبان به نقد شرایط موجود در مطبوعات 
اســتان گشــود، بهانه ای برای گفت وگــوی مفصلی در 
خصوص فرازوفرود مطبوعات محلی زنجان شد. حسن 
حسینعلی دبیر ادبیات و تاریخ است و متولد محله حیدریه 
زنجان در 10 آبان 53 که سال ها است مطبوعات استان را 
مثل یک دوست دنبال می کند و بارها گفته که برای معرفی 
نشریات محلی، اداره ارشاد بایدکیوسک ویژه مطبوعات 
محلی زنجان را بنا کند. حســن حســینعلی از تاریخ و 
فرازوفرودهای مطبوعات زنجان می گوید. بخش اول این 

گفت و گو را در این شماره می خوانید:
- بگذارید ازاینجا شروع کنیم؛ ارتباط شما با نشریات 

و روزنامه ها از کجا و چگونه آغاز شد؟
شاید از ســال 1361 من وارد حوزه مطبوعات شدم، با 
خرید و مطالعه هفته نامه کیهان بچه ها، بعدازآن هم نهال 
انقلاب که هفته نامه ای بود که مال ســپاه بود و همین طور 
شــاهد کودکان هم که مال بنیاد شــهید و در اواخر هم 
ســروش نوجوان و کیهان علمی که نشــریه مخصوص 
نوجوانان بودند را می خواندم؛ اما دی ماه سال 67 بود که 
پیام زنجان به عنوان نه اولین بلکه دومین نشریه زنجان ولی 

اولین نشریه بعد از انقلاب منتشر شد.
- اولی چه بود؟

اولی  »انقلاب زنجان« بود که همان اوایل انقلاب منتشر 
شد.

- توسط چه کسی منتشر می شد؟
اگر اشــتباه نکنم آقای رحمان افشارچی بود. یک مدت 
کوتاهی انقلاب زنجان منتشر شد. ولی نزدیک به 9 سال، 

دیگر ما نشریه محلی نداشتیم.
- مدیرمسئول پیام زنجان چه کسی بود؟

آقای مصطفی ناصری بود که دو دوره قبل از آن نماینده 
مجلــس بود ولی در آن برهه نماینــده نبود. پیام زنجان، 
آذر 67 منتشــر شد ولی من در دی ماه 67 آن را خریدم از 
کیوسک مرحوم حاج صمد سعادتی. شماره های اولیه پیام 
زنجان به شکل ماهانه و چاپش هم به اصطلاح سنگی بود. 

در تهران چاپ می شد. دفترش هم همیشه ثابت مانده. 
- پس اولین ارتباط با نشریات را از نوجوانی شروع 

کردید و بعدش پیام زنجان؟
بله نشــریاتی که مخصــوص کودکان بودنــد و بعد 
نوجوانان، کیهان بچه ها و نهال انقلاب و بعدها هم نشریه 
سروش نوجوان بود که واقعاً یک مجله بسیار وزین بود 
با هیئت تحریریه قوی. همان هیئت تحریریه کیهان بچه ها 
که مصطفی رحمان دوســت و جعفر ابراهیمی و شکوه 
قاسم نیا و شــاعران کودک طراز اول بودند. همه این ها 
وارد مجله سروش نوجوان شدند و بااین حال مجله یک 
حســنش این بود که رمان های نویســنده های معروف 
اروپایی را برای نوجوان تحلیل می کرد. سروش نوجوان 
دقیقاً از فروردین 1367 ماهانه مرتب چاپ می شد و من 
تا سال 69 مخاطب آن بودم.  بعدازآن نشریات نوجوان و 
کودک زیاد منتشر شد که من دیگر پیگیر نبودم چون در 
سن جوانی بودم.پیام زنجان را هم نوجوان 14 ساله بودم 
که مرتب هم تهیه می کردم. نزدیک به 4 سال پیام زنجان 

تنها نشریه محلی بود.
- چه چیزی در پیام زنجان بیشتر منتشر می شد؟

پیام زنجان که ســال اول ماهنامــه بود و 4 صفحه ای و 
بعد دوهفته نامه شــد. البته در کمتر از یک سال. مطالبی 
که داشت مثل الان نبود که از خبرگزاری ها و از اینترنت 
باشد. اولاً صفحه بندی مشکل بود. مطلبشان تولیدی بود. 
ضمن اینکه برای ما جذابیت داشــت. مثلًا زلزله طارم که 
درست است در محافل سراسری خبرش پیچید، ولی در 
پیام زنجان جزئی تر بود. یا یکی از حوادثی که در زنجان 
اتفــاق می افتاد در پیام زنجان کار می شــد؛ مثلًا برای ما 
جالب بود یک دوره ای نخست وزیر جمهوری آذربایجان 
»حسن اف« که هنوز آذربایجان مستقل نشده بود، آمد در 
نماز جمعه زنجان و سخنران قبل از خطبه های نماز جمعه 
بود؛ این درج خبرش در کشــور نبود که نخســت وزیر 
جمهوری شوروی آذربایجان )آن زمان مستقل نبود( بیاید 
اینجا سخنرانی کند. یا مثلًا حجت الاسلام حکیم، رئیس 
مجلس اعلای عــراق. آمد اینجا و در نماز جمعه زنجان 
سخنرانی کرد. این ها در محافل کشور درج نشد ولی در 
پیام زنجان پوشش داده شد. یا مثلًا نخستین کنگره علمی 
و فرهنگی بســیج که اولین نشســت آن در زنجان بود و 
بعد از انقلاب در زنجان اولین کنگره سراســری بود که 
پوشش داده شد. ولی در نشریه محلی خبرش ماندگار بود 
و یکسری نوشته ها و یادداشت های کوچک ادبی هم بود. 
اصلًا پیام زنجان در آن مرحله، جایی بود برای محک زدن 

همه نویسندگان استان.
- شما هم می نوشتید؟

نه. تا سال 75 که ۲۲ سالم بود هیچ یادداشتی نداشتم و 
اولین مطلب من در شهاب زنجان منتشر شد.

- نشریاتی که بعد از پیام زنجان آمدند کدام بودند؟
چهار سال بعد از پیام زنجان، خردادماه سال 79 بود که 
امید زنجان منتشــر شد. امید زنجان یک نقطه عطفی بود 
در تاریــخ ما. آن زمان که قزویــن جزء زنجان بود ما در 
قزوین دو نشریه داشــتیم »ولایت« و »مینودر« که هر دو 
تا سابقه شان از پیام زنجان بیشتر بود. ولایت هم هفته نامه 
بود و مرتب منتشر می شــد و الان روزنامه شده. ولایت 
الان یک موسسه انتشاراتی و فرهنگی کلانی شده است. 
آن زمان امید زنجان که آمــد واقعاً خیلی از خلأها را پر 
کرد؛ یعنی شورای نویســندگانی آمد در امید زنجان که 
رویکردشان انتقادی بود. این باعث شد که پیام زنجان هم 
یک تکانی به خودش بدهد و همان سال 7۲ یعنی یکی دو 
ماه بعد از امید زنجان، دور جدید پیام زنجان منتشر شد؛ 
یعنی برای پیام زنجان هم به نوعی خوب شد چون رقابت 

به وجود آمد. یک رقابت ســالم و مثبــت و پیام زنجان 
از آن رویکرد قبلی بیــرون آمد. یک نقطه عطفی هم در 
تاریخ زنجان در صنعت نشر، لیتوگرافی حامد بود؛  امید 
زنجان خودش اینجا چاپ می شــد، پیام زنجان هم دیگر 
به تهران نرفت و همین جا چاپ شد در لیتوگرافی حامد. 
بعدها لیتوگرافی های زیادی آمدند ازجمله لیتوگرافی نیک 

و دیگری ها.
- رویکــرد امید زنجان چه بــود که می گویید نقطه 

عطفی محسوب می شد؟
رسالت امید زنجان درج اخبار و مشکلات مردم بود.

- مدیریتش باکی بود؟
مدیریتش بــا آقای احمد حکیم پور بــود که آن زمان 
نماینــده بود. هم مصطفی ناصری در مجلس نماینده بود 

و هم ایشان.
- این ها باهم همسو بودند؟

نه چندان همسو. اجازه بدهید جلوتر می گویم. ولی یک 
مصاحبه ای با آقای حکیم پور کردم که گفته نه من از اول 

همسو بودم.
 بین پیام زنجان و امید زنجان چهار سالی فاصله بود. دو 
سال بعدش شهاب زنجان آمد که مال آقای شکوهی بود 
و رویکردش فرهنگی و تاریخی بود. شورای نویسندگان 
ثابتی نداشــت. آقای شکوهی بودند و خانواده خودشان. 
این را هم بگویم که آقای شــکوهی در مرحله اول پیام 
زنجان چند ســال مدیر داخلی بــود. وظیفه اش جذب 
آگهی و این ها بود؛ یعنی پیام زنجان ســردبیر نداشــت. 
صاحب امتیــاز مصطفی ناصری بود و بعد در همان دوره 
دوم آقای رضــا میر کریمی همان کارگردان معروف آمد 

و مدیر داخلی شــد. بعدازآن هم مهدی اسکندری مدتی 
نگذشت که ســردبیر پیام زنجان شد و آن زمان هم پیام 
زنجان تا پایان انتخابات مجلس چهارم به نوعی رویکردش 
راســت بود کمی مایل به اصلاحات، آن زمان می گفتند 
چپ. ولی پیام زنجان به مرور در جریان ســال 75 بعد از 
انتخابات مجلس پنجم رویکردش را همسو با کارگزاران 
کرد؛ یعنی تا قبل از آن حتی گاهی ســرمقاله هایی در پیام 
زنجان داشتیم که مخاطبشان هیئت تحریریه امید زنجان 
بودنــد. اصلًا یکی از مقاله هایش بــه نام "دم خروس یا 
قســم حضرت عباس" بود که نقطه مقابلش امید زنجان 
بود ولی هیچ وقت مســتقیماً رودرروی هم قرار نگرفتند. 
گاهی طعنه هایی مخصوصاً از سوی پیام زنجان بود. من 
مصاحبه ای که با حکیم پور ســال 91 داشتم این سؤال را 
کردم که ایشــان گفتند: نه من با مصطفی ناصری همسو 
بودم. ولی رســماً پیام زنجان یک تیتری منتشر کرد که " 
مردم به کاندیداهای سرمایه داران رأی ندهند" این سخن 
مصطفی ناصری در اواخر نمایندگی اش بود. خب اینجا 
اسم شخصی نبود ولی یکی از نمایندگان اصولگراها بود 
که ایشان هم شــکایت کردند از پیام زنجان، ولی دادگاه 
ایشــان را محق نشناخت، یعنی شاکی را. از آن زمان پیام 
زنجان با امید زنجان همسوتر می شود تا می رسد به مهر 75 
و با آمدن هاشمی رفسنجانی به زنجان که دومین سفرشان 
در کسوت ریاســت جمهوری بود این همسویی بیشتر 
شــد و جالب اســت آن زمان امید زنجان دو تا ویژه نامه 
چاپ کرد. یک ویژه نامه که برای ســتاد استقبال از آقای 
هاشمی رفسنجانی بود و پیام زنجان و امید زنجان رایگان 
توزیع کردند و یک شماره هم امید زنجان در کیوسک ها 
توزیع کرد. به نوعی آن ویژه نامه به شکل رپورتاژ بود ولی 

امیدزنجان " جای خالی نمایندگان" را  هم نوشت. این 
ویژه نامــه یکی از ویژه نامه های خــوب امید زنجان بود. 
چون یک خلأ دوســاله به خاطر ابطال انتخابات زنجان 
داشتیم و زنجان نماینده نداشت و یکسری درد دل برای 
آقای هاشــمی آنجا نوشته شده بود. جالب است این دوتا 
ویژه نامــه نقطه مقابل هم بودند. من با آقای حکیمی پور 
صحبت کردم که ایشان هم گفتند: آن یکی که رپورتاژ بود. 

ولی رسالت امید زنجان حرف دل مردم بود.
- آن موقع که خبری از ســایت های خبری و این ها 

نبود؟
نه نبود. اصلًا موبایلی نبود. بحث فضای مجازی و اینترنتی 
نبود. هنوز زود بود برای این چیزها. یک نشــریه خوب و 
نشریه متمدن نشــریه ای بود که حروف چینی کامپیوتری 
داشــته باشــد و بتواند پرینت بکند؛ مثلًا یادم است آقای 
مهدی اسکندری در سال 76 بود که موسسه حروف چینی 
رشــد را خریدند در سعدی وسط. با ســه دستگاه یا دو 
دستگاه کامپیوتر حروف چینی یکی از مؤسسات معتبر بود. 
امید زنجان خودش کامپیوتر حروف چینی داشت، ولی پیام 
زنجان و شهاب زنجان می دادند آنجا تایپ می شد. این ها 
هم پرینت شده می آوردند و باز غلط گیری می شد. گاهی 
صفحه بندی دستی بود و این ها را می بریدند. یک صفحه 
خالی بود که ماکت می گفتند. به شــکل جدول بندی بود؛ 
مثلًا طول و عــرض آگهی یا طول و عرض مطلب. حالا 
جا نمی شد این را قیچی  می کردند و مثلًا می گفتند بقیه در 
ستون همین صفحه یا بقیه در سمت چپ. یک کار خیلی 

مشکلی بود، ولی لذت داشت.
- شهاب زنجان چگونه بود؟

خب شهاب زنجان تاریخی و فرهنگی بود. زیاد بحث 
سیاسی نداشــت. ضمن اینکه هیئت تحریریه ثابتی هم 
نداشت. خود حاج آقای شکوهی بود با دوتا پسرش. من 

هم اولین مطلبم در شهاب زنجان بود. شهریور سال 75.
- در چه موضوعی بود؟

در مورد زندگی و آثــار زین الدین زنجانی، ادیب قرن 
ششــم که برای اولین بار معرفی می شد. دو ماه بعدازآن، 
دومین مقاله ام در مورد "شــهاب الدین محمود زنجانی" 
فقیه و دانشمند قرن هفتم چاپ شد. دی ماه 75 یعنی دو 
ماه بعد من برای اولین در پیام زنجان در صفحه نگارستان 
ادب و هنر اولین مقاله ام را چاپ کردم. بیشــتر مقاله هایم 
تاریخی و پژوهشی در مورد شخصیت ها و تاریخ زنجان 
بود. در پیام زنجان و امید زنجان مقطعی دو ســه تا مقاله 

چاپ شد.
- بعد از پیام زنجان و امید زنجان، نشــریات بعدی 

کی آمدند؟
سال 76 بود که خبر کسب مجوز نشریه »ندای زنجان« 
با صاحب امتیازی و مدیرمســئولی آقای مصطفی ابطحی 
رئیس وقت دانشگاه آزاد زنجان منتشر شد. ندای زنجان 
از مهرماه 76 و در 15 شماره چاپ شد که یک ماه هفتگی 
منتشر شــد ولی دیگر توان ادامه نداشــت. شاید چون 
متخصــص جذب آگهی نداشــت و هیئت تحریریه اش 
متنوع نبود. تا خرداد 77 منتشر شد. بعداً دوهفته نامه شد 
و دیگر در آخرها به فاصله یک ماه منتشر شد. 15 شماره 
بود و دیگر منتشــر نشد و زمانش گذشت. آقای ابطحی 
هم از زنجان رفتند. یک ســال بعدازآن »فردای روشن« با 
صاحب امتیــازی آقای بیات و همین طور »امین زنجان« با 

صاحب امتیازی آقای جعفر کرمی منتشر شد.

- شمار نشــریات و همین طور فروش این نشریات 
چطور بود؟

ببینید اوج اســتقبال مردم از نشــریه محلی اگر از سال 
73 شروع کنیم تا سال 79 مخصوصاً امید زنجان در این 
مورد رکــورددار بود. امید زنجــان در چاپ مرحله اول 
که دوهفته نامه شــد و بعد به مرور هفته نامه شد. من یادم 
هســت؛ نیمه دوم سال 73 چندین بار چند شماره چاپ 
دوم شــد و در اوج انتخابات مجلــس هم پیام زنجان و 
هم امید زنجان چاپ دوم شــدند. آن زمان که من اطلاع 
داشتم نشریات حدوداً هرکدام 5 هزار نسخه تیراژ داشتند. 
حتی بعداً وزارت ارشاد سال 79 بخشنامه ای اجبار کرد که 
نشــریات محلی هم باید تیراژ خود را بنویسند. آن زمان 
مثلًا امید زنجان و پیام زنجان بالای 5 هزار نسخه بودند. 

شهاب زنجان 4 هزار نسخه تیراژ داشت.
می خواهم این را مقایســه کنم. آن زمان شــما 4 هزار 
نســخه را حســاب کنید تازه گاهی این چاپ دوم هم 
می شــد. چاپ دوم هم از این لحــاظ نه که بیایند این ها 
را در تبلیغات رایگان بین مــردم پخش کنند بلکه مردم 
از کیوســک خرید می کردند. من هر چهارشنبه بعد ظهر 
می رفتم. یک بار امید زنجان تأخیر داشــت. آذر 75 بود. 
رفتم دفتر امید زنجان گفتند ما اینجا نشریه را تا می زنیم. 
تا کردن نشــریه دســتی بود؛ یعنی چاپخانه تا نمی کرد. 
گفتند تا صبح نمی رســانیم، بیا همین نسخه را بگیر. من 
گفتم نه من از کیوســک می خرم. از آن زمان این اخلاق 
را داشــتم. بعضی شماره های امید زنجان خیلی زود تمام 
شــد؛ مثلًا اسفند 73 ویژه نامه ای که به مناسبت آقای سید 

احمد خمینی منتشر شد من این را از یک کیوسک اتفاقی 
پیدا کردم. یعنی در عرض دو- سه ساعت تمام شده بود. 
آن هم یک شــایعه ای شــده بود که گفته بودند این را به 
خاطر برخی مطالب جمع آوری کردند. این زود تمام شد. 
به هرحال من یادم هست امید زنجان و پیام زنجان هر دو 
سال 75 برگشتی نداشتند. مثل الان نبود که یکی مسئول 
توزیع نشریات باشد. هر نشریه ای خودش مسئول توزیع 
بود. با موتور می بردند و تحویل می دادند و آن برگشتی ها 
را می آوردند. من دقیقاً یادم هســت آن زمان به دفتر پیام 
زنجــان و امید زنجان رفت وآمــد می کردم. عضو هیئت 
تحریریه خاصی هم نبودم و بــه خاطر علاقه مندی بود. 
در این دو نشریه نسخه برگشت در سال 75 نداشتیم. ولی 
خب شــهاب زنجان می ماند، چون افرادی باعلاقه مندی 
خاصی به حوزه تاریخ و فرهنــگ، آن را تهیه می کردند 
و یکی هم اینکه شــهاب زنجان دوهفته نامه بود و چهار 
صفحه منتشــر می شد و معمولاً تک رنگ بود. حالا نقطه 
عطف شهاب زنجان صدمین شماره بود که آن زمان در 8 
صفحه منتشــر شد. آن هم در آن روز نایاب شد. در مورد 
یکی از شــخصیت های معروف یکی از لوتی های زنجان 

مطلبی چاپ کرده بود با عکس.
- کی بود؟

»ولــی اله صیادی« که  »دوی ولی« می گفتند. این باعث 
شد شــهاب زنجان در عرض سه ســاعت تمام شد. در 
تابستان سال 79 بود. کتاب فروشی رستمخانی این صفحه 
را کپــی کرد و شــاید هزارتا فروخت. حــالا نقدی هم 
در این خصوص به شــهاب زنجان شــد، ولی به هرحال 
یک ابتکاری بود. آن فــرد هم به هرحال به عنوان یکی از 
شخصیت های فولکلوریک است دیگر. شما حساب کنید 

در تهــران چند جلد کتاب نوشته شــده که فقط در مورد 
این جور شخصیت ها است. آن موقع هم مثل الان اینترنت 
نبود. مردم عکســش را ندیده بودند و فقط شنیده بودند 
و لطیفه و این ها هم ساخته شــده بود. آن زمان در شهاب 

زنجان منتشر شد.
آن دوتا نشریه عمرشــان زیاد نبود. فردای روشن یک 
سال بعدش حول وحوش شهریور تعطیل شد. امید زنجان 
هم سال 79 یک ســاله لغو مجوز شد. متأسفانه آن همت 
دیگر نبود. امین زنجان هم چند ماه بعد فکر کنم تیرماه 80 
بود که لغو مجوز شد. یکی از بزرگوارانی که این اواخر در 
شورای شهر زنجان بودند یک سرمقاله تندی نوشته بود 
و همین باعث لغو مجوز و توقیف شد. حالا جالب است 
امین زنجان یک نشــریه اصولگرا بود. خیلی هم تند بود. 
البته آقای جعفری هم یکی از جانبازان و رزمندگان جنگ 
و نابینا هم بودند. یک انســان بسیار وارسته و بزرگواری 

هستند.
- به چه چیزی انتقاد کرده بود؟

به روند جاری. شــاید به نظر من بیشتر عنوان سرمقاله 
حساســیت ایجاد کرده بود. کلًا ســال 79 در کشور هم 
خیلی نشریات تعطیل شدند. در زنجان سه نشریه تعطیل 
شــد. ولی امید زنجان تأثیر خودش را گذاشته بود. یک 
نســلی از اهالی مطبوعات در امیــد زنجان پرورش پیدا 
کردنــد. رویکرد اولیه امید زنجان با اواخرش خیلی فرق 
داشــت. در رویکرد اولیه امید زنجان بیشــتر رزمندگان 
پایگاه دستغیب مســجد دروازه ارک بود و رفته رفته این 
رویکرد به اصطلاح ما چپی تر شد و حتی افرادی مثل دکتر 
محمــود درگاهی آمدند در امید زنجان قلم زدند. افرادی 
مثل غضنفر سفیدگری که قبل از انقلاب از چپی ها بود در 
امید زنجان مطلب می نوشت. آقای علیرضا اسکندری که 
بعداً به روزنامه مــردم نو رفت. ولی بعد از تعطیلی امید 
زنجان به خاطر تعدد نشــریات محلی، از سال 79 به بعد 
و آن دیدگاه هایــی که در چاپ نشــریه بود که بعضی ها 
نگاه صرفاً اقتصادی و درآمدی داشتند و دلایل دیگر، هیچ 

نشریه ای آن جایگاه امید زنجان را پیدا نکرد.
- پس ازاین تعطیلی ها، نشریات دیگر با چه رویکردی 

آمدند؟
اگر به ترتیب بخواهیم در مورد نشریات بگوییم؛ اسفند 
80 خبر چاپ ســه نشــریه آمد. آن زمان اصلًا روزنامه 
نداشــتیم. صدای زنجان هم دوهفته نامه بود. البته قبل از 
صدای زنجان اواخر ســال 79 »مردم خدابنده« بود همان 
»مردم نو« امروزی که به شــکل ماهنامه چاپ شد و بعد 
دوهفته نامه شد. بعدازآن صدای زنجان و هم زمان با ندای 
ابهر، بهار زنجان هم منتشــر شــد. پیام زنجان هم ادامه 
داشت. درواقع از سال 75 دیگر هفته نامه شد؛ یعنی 8 سال 
هفته نامه نبود. به نوعی ندای ابهر دومین نشریه شهرستانی 

بعد از مردم خدابنده بود.
- در ابهر هم چیزی منتشر می شد؟

در ابهر چند باریک همتی شــد که نشریه محلی چاپ 
شود. یک ندای ابهری آقایی به نام بور بور سال 74 مجوز 
گرفت ولی چاپ نشــد. اســم آن هم ندای ابهر بود. یک 
»میقات ابهر« هم مجوز گرفت بازهم چاپ نشد. تا آقای 

شعبان ربی که مجوز »ندای ابهر« را گرفت.
- پس صدای زنجان، ندای ابهر و بهار زنجان آمدند 

و جایگزین قبلی ها شدند؟
این سه تا جایگزین نشریات قبلی شدند. بخش اعظمی 
از افرادی که در امید زنجان قلم می زدند وارد بهار زنجان 
شدند. بهار زنجان یک مشکلی که داشت این بود که در 
ســه ماه اول سه تا سردبیر عوض شــد. اگر بهار زنجان 
آن روند را ادامه می داد شــاید یکی پایگاه مهم می شــد. 
صاحب امتیاز و مدیریت مســئول آن آقــای رحمت اله 
بیگدلی بود. ایشان یک برهه ای در پیام زنجان رفت وآمد 
داشــتند. خب بعد از جریان اصلاحات، این ها همســو 
بودند. آقای بیگدلی آن زمان بهار زنجان را چاپ می کرد. 
گاهی هم مطالب جنجالی می زد. ولی خب دولت، دولت 
خاتمی بود. این هفته نامه مرتب چاپ می شد ولی به مرور 
گاهی دوهفته نامه می شد. دلیلش هم این بود که آن هیئت 

تحریریه در نشریه ماندگار نبود.
- همچنان همه نشریات فروششان را داشتند؟

بله. ولی نه به اندازه قبل. بعد از سال 80 که آقای خاتمی 
دومین بار رئیس جمهور شــد دیگر آن نگاه نســبت به 
نشــریات محلی کمتر شد. توجه مردم به محافل سیاسی 

کمتر شد.
- چرا؟

شاید یکی از دلایلش این بود که دیگر تنور داغ انتخابات 
و رقابت هــا نبود. چون کــه اصلاح طلب ها در مجلس و 
دولت حاکــم بودند. دوره قبل جریــان اصلاح طلبی در 
حاشــیه بود شاید این باعث شــده بود. دلیل دومش هم 
تعدد نشــریات بود. این را دیده بودم که بهار زنجان چند 
بار چاپ دوم شــده بود، ولی چــون هیئت تحریریه هم 
ثابــت نبود ولی ادامه پیدا کرد تا یــک برهه ای که دیگر 
لغو مجوز شد. یک دهه منتشر شد. بعداً بهار رحمت هم 
منتشر شــد ولی دیگر ادامه پیدا نکرد. یک دوره ای آقای 
مهدی اســکندری آمدند آنجا و خیلی هم خوب منتشر 
می شد ولی بعدش به دلایل اقتصادی یا هرچی تیم آقای 
اسکندری ازآنجا خارج شد و نتوانست ادامه پیدا کند. هم 
ذهنیت ها عوض شــده و هم دیدگاه ها و هم جو حاکم بر 
جامعه عوض شــده بود. باید این ها را هم در نظر بگیریم. 
سال 81 و 8۲ گذشت. در سال 8۲ مهر زنجان توسط آقای 
جلیل خانی منتشر شد که اواخر نمایندگی ایشان بود. در 
مجلس پنجم میان دوره ای دو ســال نماینده بودند و بعد 
از مجلس مجوز گرفت. یک مدتی منتشــر شد و هیئت 
تحریریه هم بارها عوض شد. در این دوره رفته و رفته از 

سایت ها مطلب می گرفتند اوایل 80. پ
بخش دوم این مصاحبه در شماره بعدی منتشر خواهد 

شد. 

فراز و فرودمطبوعات زنجان در گفت وگو با حسن حسینعلی

اداره کل فرهنگ و ارشاداسلامی
 کیوسک مخصوص نشریات محلی زنجان  را بنا کند

از سال 79 به بعد و آن دیدگاه هایی که در چاپ نشریه بود که بعضی ها نگاه صرفاً اقتصادی و درآمدی داشتند و دلایل دیگر، هیچ نشریه ای آن جایگاه امید زنجان را پیدا نکرد.
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عصرملّت - شــهردار زنجان در خصوص تفاهم نامه پنج ســاله شهرداری با موسسه جامعه 
القرآن زنجان و فعالیت قرآنی در پارک بانوان گفت: بسط فعالیت های قرآنی فعالیت های مذهبی 
در پارک بانوان باید مورد توجه قرار بگیرد، ضمن اینکه همه فعالیت های قرآنی آن منطقه یعنی 
شــهرک های گلشهر، پونک، بهارســتان و منظریه می تواند همین جا پوشش داده شود و محل 

مناسبی برای فعالیت های قرآنی خواهد بود.

وی افزود: چون در گلشهر کاظمیه تعداد بالایی از خانواده ها متقاضی فعالیت های قرآنی هستند 
و خدمتی از بابت احداث یک مجموعه قرانی در آنجا ارائه خواهیم کرد.

وی همچنین با بیان اینکه فعالیت های عمرانی که توسط شهرداری صورت گرفته یک حرکت 
بی نظیر است گفت: هنوز کارهای عمرانی تمام نشده و پس از اتمام فعالیت ها گزارش هزینه و 

عملکرد ارائه خواهد شد.

این دوســتان یا فهمی از اشــغال و غصب و تجــاوز ندارند و یا 
حاضرند در کنار هرکســی که با جمهوری اســلامی دشمن است 
بایستند؟ بله !تشکیل دو دولت فلسطین و اسرائیل در کنار هم یکی 
از طرح هایی است که برخی کشورها به آن معتقدند که بعید است 
بعد از جنایتی که اســرائیل در این چند روز مرتکب شد کسی در 

فلسطین دنبال آن باشد.
جالب است که چند روز قبل از حملات اسرائیل به غزه، موضوع 
مهاجران افغانســتانی و نوع برخورد بعضی رسانه ها باعث ایجاد 
فضایی درکشــور شــد که مــردم را به واکنش هــای تند و حتی 

خشونت نسبت به مهاجران افغانستانی ترغیب کرد.
برخی از این ها تا قبل از این می گفتند چرا نمی رویم پنجشــیر در 

کنار احمد مسعود کمک افغانستان باشیم؟
حالا نگران حضور مهاجران افغانســتانی  و غارت آب و غذا و 

مایحتاجشان شدند.
حتی برخی رسانه ها گفتند حضور افغانستانی ها در ایران موقعیت 
شــغلی خیلی ها را  به خطر انداخته است؛ همان آمار اشتغالی که 
اگر ســوی دولت اعلام می شــد می گفتند این ها شغل به معنای 
واقعی نیســت و کسی حاضرنیست مشــغول به این کارها شود. 
البته که ساماندهی و قانونمند بودن ورود و خروج مهاجران به هر 

کشوری وظیفه بدیهی دولت و مجلس است.
پس در اینکه هیچ تبعه افغانســتانی نباید بدون مجوز وارد کشور 
شــود و همین طور کســانی که غیــر قانونی وارد شــده اند باید 
اقدامات قانونی لازم را انجام دهند و یا محترمانه از کشور بروند، 
حرفی نیســت؛ ولی صحبت اینجا اســت که برخوردهای اخیر با 
افغانســتانی ها به بهانه افزایش ورود آنها به کشور بوی نژاد پرستی 

می داد.
چون حداقل در مورد برخی ها نقطه مورد تمرکز این اعتراض ها  
بر حضور تبعه خارجی و مشکلات فرهنگی و اجتماعی و امنیتی 
آن نبود، چون شک ندارم  برخی از همین ها که صدای اعتراضشان 
بلند شد اگر مهاجران از اکراین و یا کشور اروپایی دیگری بودند 
عکس سلفی و ژست دوستی با آنها می گرفتند. بالاخره چه کنیم 

که همه دنبال انسان با کیفیت اند.
خلاصه اینکه اگر بنای جمهور ی اســلامی دفاع از مظلوم است 

پس » هم غزه، هم لبنان، هم افغان. جانم فدای ایران«.

شهردار زنجان: 
تفاهم نامه شهرداری با جامعه القرآن زنجان برای بسط و پوشش فعالیت های قرآنی در پارک بانوان

هم غزه، هم لبنان، هم افغان ،
جانم فدای ایران 

موضوع نزاع و درگیری در زنجان در بررسی عصرملّت؛

آمار نزاع در زنجان بالا است
 جای خالی دانشگاه ها و پژوهشگران برای بررسی دلایل نزاع و درگیری در زنجان 

عصرملّت - مصطفی طاهری نماینده زنجان و طارم در مجلس 
در خصوص لایحه حجاب و عفاف گفت: پارامترهای مختلفی در 
حجاب دخیل است که یک کار این قانون بود. حتما اگر ما بخواهیم 
احکام الهی از جمله حجاب در جامعه موفقیت هایی داشــته باشد 

عوامل مهم تر از قانون هم هست. 
وی گفت: اگر بخواهم در مقایسه با ایده آل و آرمان ها وزنی به 
قانون بدهم شــاید 5 درصد باشد و قطعا 95 درصد دیگر، مسائلی 
مثل آموزش و اعتماد عمومی و اقتصاد و فرهنگ و خوب نشــان 
دادن اسلام و بد عمل نکردن ما است. ولی به هرحال در یک کشور 

اسلامی بی قانونی در این مورد هم خوب نخواهد بود.
طاهری افزود: ذات این کار و اجرای آن راحت نیســت ولی به 
هرحال حداقل هایی اســت که به روز رسانی شده اینگونه نبود که 

هیچ قانونی از قبل نبوده و این قانون می خواهد معجزه بکند. 
این لایحه معجره نمی کند چه بسا بد اجرا کردنش نتیجه منفی هم 

داشته باشد که امیدواریم درست اجرا شود.

  عصرملّت - رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان 
گفت:  استان زنجان، استان اول در تولید زیتون در کشور است 

و رتبه اول بین 5 استان دیگر را دارد.
حسنی گفت: سطح زیر کشت زیتون استان زنجان۲0 هزار 
هکتار است که از 16 هزار هکتار بارور است و از سال قبل 1۲ 
درصد به ســطح بارور اضافه شــده و تولید 63 درصد کاهش 

یافته است. 
وی افزود: ســال گذشته افزایش ۲ تا 3 برابری تولید زیتون 
در استان را داشتیم اما میانگین تولید 35 هزار تن است و امسال 
۲0 هزار تن تولید محصول خواهیم داشت، چون سال گذشته 
سال آور بود و به دلیل اینکه درختان چندان تغذیه نشده و برای 

امسال آماده نشدند.
حسنی گفت: در سال 71 و 7۲ سطح زیر کشت زیتون استان 
یک هزار و ۲30 هکتار بود. طرح های مختلفی برای توســعه 
باغات زیتون انجام شــد و تا امــروز 99 درصد تولید در طارم 
انجام می شود و یک درصد با ۲ روستا در شهرستان زنجان نیز 

تولید کننده زیتون هستند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان:
امسال20 هزارتن تولید زیتون در زنجان خواهیم داشت

مصطفی طاهری: 
لایحه حجاب و عفاف قرار نیست معجزه بکند 

عصرملّت- جلال کرمی عضو شــورای شــهر زنجان 
گفت: با توجه به آغاز فصل ســرما که ســگ های بدون 
صاحب از کوه ها به ســمت شــهر ســرازیر می شــوند، 
شــهروندان از ترحــم و از غذا دادن به این ســگ ها در 
مکان های نامناسب بپرهیزند و این موضوع را به شهرداری 

بسپارند.
کرمــی گفــت: در شــهرداری زنجــان دو اکیپ برای 
جمع آوری سگ های ولگرد فعال هستند که توسط سامانه 
137 به این اکیپ ها اطلاع  داده می شــود و پس از اعزام 
به محل، ســگ ها زنده گیری و در سایت قره باغ نگهداری 
می شــوند ضمن اینکه واکســن هم به این سگ ها تزریق 

می شود.
وی افزود: قرار است مکان جدیدی برای برای جمع آوری 
و نگهداری ســگ های ولگرد در سایت مهتر آماده شود و 
اعتباری که برای آماده ســازی این محل خواسته شده ۲ 
میلیارد تومان است که مورد تصویب شورا هم قرار گرفت.

عصرملّت؛ زینب سودی- شاید برخی ها از بالا بودن آمار نزاع و درگیری در زنجان 
مطلع اند. موضوعی که هر بار در نشســت های خبری دادگستری و پزشکی قانونی 
استان آمار مختصری از آن ارائه می شود ولی نه کسی درباره اش می پرسد و نه کسی 
توضیح بیشتری می دهد. در تعریف نزاع، آشوب، مجادله و دعوا همراه با توهین و 
ضرب و شــتم آمده است. ماده 615 قانون مجازات هم آن را جرم تلقی و برای هر 
یک از شرکت کنندگان در منازعه مجازات تعیین کرده است؛ اما فارغ از مواد قانون، 
بحث ســر علت و زمینه نزاع و درگیری است که عموماً مهم ترین دلیل آن را عدم 

کنترل خشم و ناتوانی در گفت وگو برای حل مسئله می دانند.
ضمن اینکه موقعیت جغرافیایی هم دلیل مهم دیگری اســت که خشونت ورزی را 
تشدید می کند. همان طور که رئیس مرکز زنجان شناسی نیز معتقد است: » این روحیه 
خشن بر اساس ســاختار جغرافیایی و منطقه ای است. کسانی که محل زندگی شان  
مرتفع تر از سطح دریا باشد خشن تر هستند.  همسایه های ما هم همین طور هستند. ما 
خشنیم و لحنمان هم تند است، کم حوصله ایم . اصلًا مرز تاب آوری ما کم است  و 

زود عصبانی می شویم. این بر اساس ویژگی های اقلیمی است.«
  اما بابک قیاسی، رئیس پزشکی قانونی استان زنجان در این خصوص در گفت وگو 
با خبرنگار عصرملّت گفت: دعوا که در تمام دنیا اتفاق می افتد و خوب هم نیســت 
ولی ما به عنوان سازمانی که خسارت های بدنی را بررسی می کند، دعوا جزء بسیاری 
از پرونده های ما است و معمولاً یک سوم پرونده های ما را بحث نزاع و درگیری به 

خود اختصاص داده است. در 10 سال گذشته آمار نزاع در استان بالا رفته است.
این بررسی در مقایسه استان ها به ازای هر صد هزار نفر است. در زنجان در طول 
10 سال گذشته با توجه به اینکه به هرحال جمعیت هم بیشتر شده، درصد نزاع هم 
بالاتر رفته است؛ اما در سه ماهه امسال نسبت به سه ماهه بهار سال گذشته این آمار 
1/68 درصد کاهش را نشان می دهد. از این تعداد بازهم تقریباً در سه ماه اول سال 
تقریباً یک چهارم پرونده های پزشکی قانونی استان مربوط به نزاع بود؛ یعنی در این 
سه ماه بالای 9 هزار پرونده تشکیل شده است که حدود سه هزار پرونده مربوط به 

نزاع بوده است. 
معمولاً 80 تا 90 درصد از این پرونده ها مربوط به درگیری و نزاع در مردان است، 
شاید چون مردان بیشتر بیرون از خانه هستند. ولی خب 10 تا ۲0 درصد از این تعداد 

هم مربوط به زنان است که به پزشکی قانونی مراجعه کرده اند.
رئیس پزشــکی قانونی اســتان بابیان اینکه دعوا، داســتان های مختلفی دارد و ما 
به عنوان کارشناس پزشکی قانونی در جریان داستان های دعواها نیستیم گفت: شاید 
دادگستری بهتر وارد جزئیات شود، ولی برخی از این دعواها به دنبال تصادف است؛ 
یعنی تصادف اتفاق افتاده و هیچ خسارتی هم نداشته است؛ ولی به دلیل عصبانیت 
و خشــم، دعوایی بعد از تصادف به وجود آمده است. یا سر موضوعات دیگر مثل 
جای پارک و یا در صف های نانوایی و درگیری همســایه ها و یا در روســتاها و 
همین طور ارث ومیراث است. درنتیجه زمینه دعوا بسیار متفاوت است و موضوعات 
بسیار زیادی که جامعه شناسان باید بررسی کنند. ولی خب اعتیاد هم باعث شده که 

درگیری ها بیشتر شود و مسلماً اعتیاد همیشه یکی از عوامل خواهد بود. 
ولی چیزی که بیشتر مشخص اســت کاهش تحمل و تاب آوری در مردم است. 
مخصوصاً ما می بینیم که در فصل های گرم ســال این اتفاق بیشتر می افتد. مثلًا در 
مردادماه که هوا گرم تر است نزاع بیشتر است. با کاهش تحمل پذیری مردم، رفتن به 
سمت خشونت هم بیشتر شده است. حالا در هر موضوعی که پیش می آید چه در 

خانواده چه در خیابان و یا در مدرســه و هرجای دیگر.ولی موضوع خویشتن داری 
و تاب آوری و چیزی که از انســان به عنوان یک موجود متفکر و دارای اراده انتظار 
می رود این اســت که بیشتر تحمل داشته باشد. نیاز است که کسانی که در آموزش 

بچه ها مسئولیتی دارند، اقدامات جدی در این زمینه انجام دهند.
وی در مورد میانگین ســنی افرادی که برای نزاع و درگیری به پزشــکی قانونی 
مراجعه می کنند نیز گفت: 18 تا 45 ســل سنی اســت که نزاع در آن بیشتر اتفاق 
می افتد، ولی افراد کوچک تر و مســن هم خارج از این نیستند. ما فرد نودساله هم 
داشتیم که درگیر شده و به پزشکی قانونی مراجعه کرده است. این تعداد ثابت نیست 
که بگوییم در ماه چند نفر در یک سن خاصی باشند. ممکن است افرادی درگیری در 
خیابان داشته باشند ولی به پزشکی قانونی مراجعه نکنند. آماری که ما اعلام می کنیم 
مربوط به کسانی است که به پزشکی قانونی مراجعه کرده اند. خیلی از دعواها هست 
که ممکن است اصلًا به اینجا مراجعه نکنند همان طور که در تصادفات هم ممکن 
است مراجعه نکنند. برای همین آماری که نیروی انتظامی می دهد با ما متفاوت است؛ 

اما در هر مرگی که به دلیل دعوا و درگیری باشد حتماً به ما مراجعه خواهند کرد.
وی گفت: در نزاع و درگیری در استان زنجان در سال 1400 به ازای هر صد هزار 
نفر رتبه سوم را در کشور به نسبت جمعیت در مقایسه با سایر استان ها داشتیم و شهر 
اول هم در سال 1400 هم اردبیل بود. در 1401 رتبه چهارم را در کشور داشتیم؛ اما 
شدت دعوا ممکن است در استان های مختلف متفاوت باشد. شدت دعوا از سیلی 
و قرمزی صورت تا چاقو خوردن و قتل متفاوت اســت. باید بر روی شدت دعوا 
در زنجان هم کار آماری و پژوهشی انجام شود. چون ممکن است اهالی یک محله 
در زنجان در مقایسه با منطقه دیگر در تعداد و شدت دعوا تفاوت داشته باشند. به 
نظر من دعوا و شدت دعوا به چهارعنصر ربط دارد؛ مسائل فردی، محیطی که درآن 
بزرگ شــده، شخصیت یک فرد و وضعیت زندگی، شغلی، تحصیلات، شخصیت 
اجتماعی فرد که در این موضوع تأثیرگذار اســت. ولی آماری در این خصوص که 

شدت دعوا در کجا بالاتر است بررسی نشده است.
قیاسی گفت: این موضوع را همیشه در مصاحبه ها و همین طور به دانشجویان هم 
گفته ام، ضمن اینکه به دانشگاه هم نامه زده ایم و شفاهی هم به مسئولین گفته ایم که 
تحقیقات در این زمینه انجام شود و پژوهشگران دلایل و زمینه های دعوا و نزاع در 

زنجان را بررسی کنند.
وی در خصوص خشــونت در خانه نیز گفت: یک نوع از انواع دعوا هم همســر 
آزاری است، آمار همسر آزاری در کشور هم کم نیست، ولی دوطرفه است یعنی هم 
زنان به پزشکی قانونی مراجعه می کند و هم مردان. ولی بازهم این آمار بیشتر ازآنچه 
اســت که به ما مراجعه می کنند چون مطمئناً در خیلی از دعواها که اتفاق می افتد 
طرفین به پزشکی قانونی مراجعه نمی کنند و ممکن است ختم به خیر هم بشود یا 

اینکه مراجعه می کنند ولی دیگر پی جویی نمی کنند.
رئیس سازمان پزشکی قانونی استان زنجان در مورد پیشگیری از نزاع و درگیری نیز 
گفت: این بحث بیشتر مربوط به جامعه شناسان و روانشناسان است، ولی به عنوان 
کارشناس پزشکی قانونی باید گفت؛ تاب آوری و آموزش پذیری صبر و تحمل از 
خانواده شــروع می شــود و بعد از آن در مدرسه آموزش داده می شود، لذا موضوع 

پرورش هم باید به خوبی در مدارس انجام شود. 
گاهی وقت ها افراد فکر می کنند برای مراجعه به روان شــناس حتماً فرد باید دچار 
مشــکلات بزرگ روانی باشــد، ولی روان نژندی ها گاهی خیلی از افراد را درگیر 

می کند. همان حالت خشم و افسردگی ها است. خیل خوب است که از روانشناس 
استفاده کنیم چون یکی به ما کمک می کند که خودمان را بهتر بشناسیم و ضعف های 

خودمان را بدانیم.
به گفته رئیس ســازمان پزشکی قانونی شــاید یکی از دلایل افزایش آمار نزاع و 
درگیری، آگاهی مردم نســبت به مراجعه به مراکز قانونی است. همان طور که یکی 
از علت های افزایش ســرطان توسعه روش های تشخیصی است، در این مورد هم 
بالاخره آگاهی مردم بیشــتر شده اینکه اگر دعوا کنند می توانند شکایت کنند. شاید 
قبلًا کدخدا منشی بود و بین خودشان حل می کردند و به جایی مراجعه نمی کردند.

با توجه به اعلام پزشــکی قانونی زنجان و دادگستری و نیروی انتظامی و هم آن 
چیزی که بالاخره خودمان شاهدش هستیم، موضوع نزاع و درگیری از جهات جامع 
شناختی و روان شناختی قابل پیگیری است و فقط نباید به عنوان یک جرمی که سالی 

یک بار در نشست خبری، پزشکی قانونی آمار آن را اعلام می کند به آن نگاه کرد. 
چه اینکه هر جرم دیگری هم اگر فراوانی داشــته باشــد حتماً برای پیشگیری از 
آن بایــد پای پژوهش های اجتماعی را به آن باز کرد. ضمن اینکه اگر زمینه و دلیل 
درگیری و نزاع، عدم کنترل خشــم و ناتوانی افراد در گفت وگو است، این موضوع 
در خانواده هم خودش را نشــان می دهد در این صورت چه آمار خشونت خانگی 
را پنهان کنیم چه نه، کســی که نمی تواند مشکلش را با گفت وگو حل کند، بدیهی 
است که در خانه هم در زمان عصبانیت، دست به اعمال خشونت چه کلامی و چه 

فیزیکی هم می زند. 
برای تبیین جامعه شناختی قطعاً به آمار صریح و صحیح نیاز است که با این وضع 
آمار هراسی و توهم خطری که از سوی همه نهادهای ذیربط مجدّانه اعمال می شود، 
نه مســئله ای حل می شود و نه حتی درســت توصیف می شود. چون تا موضوعی 
تبدیل به گفت وگوی روزانه مردم نشــود، تبدیل به مسئله عمومی هم نخواهدشد، 
لذا راه حل آن و عزمی برای حل وفصل و پیشگیری از آن نیز به وجود نمی آید؛ اما 
در این موضوع هم به مانند ســایر موضوعات استان، هیچ یک از به اصطلاح اساتید 
جامعه شناسی دانشگاه های اســتان را نمی بینیم که اظهارنظری بکند. همان طور که 
در انبوه اتفاقاتی که در اســتان می افتد تاکنون هیچ صدایی از دانشــگاه های زنجان 

درنیامده؛ گویی اصلًا دانشگاه و پژوهشگری در زنجان وجود ندارد.

یادداشت

عصرملّت - مدیر کل بیمه ســلامت استان زنجان گفت:  بیش از 80 درصد جمعیت 
بیمه شــدگان بیمه سلامت در استان هیچگونه ســرانه ای را بابت بیمه شدن پرداخت 
نمی کنند و 89۲ نفر از بیمه شــدگان بیمه ســلامت در اســتان زنجــان بیماران خاص 

هســتند که بصورت ویژه از خدمات بیمه سلامت استفاده می کنند.
ســعید کرمی گفت: با تحت پوشــش قرار گرفتن هزینه هــای درمان ناباروری در 6 

ماه ابتدایی ســال نسبت به مدت مشابه ســال گذشته 61 درصد هزینه ها و ۲5 درصد 
مراجعه زوج های نابارور به مراکز درمانی رشــد داشــته اســت که این نشان می دهد 
که تغییر رفتار شــروع و اطلاع رسانی پاسخ داده اســت و در حال حاضر 90 درصد 

هزینه های درمــان ناباروری در تعهد بیمه های پایه قرار دارد.

مدیر کل بیمه سلامت استان زنجان :

پوشش ۹۰ درصدی هزینه های درمان ناباروری توسط بیمه های پایه 
افزایش ۲۵ درصدی مراجعه به مراکز درمان ناباروری در زنجان

ادامه صفحه 1زینب سودی

عضو شورای شهر زنجان: 
شهروندان از غذا دادن به سگ های بلاصاحب خودداری کنند

 آماده سازی مکان جدید برای نگهداری سگ های
 بلاصاحب در زنجان
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عصرملّت - پریوش محمدی رئیس کانون زنان بازرگان اتاق بازرگانی استان زنجان در حاشیه 
نمایشگاه صادرات ایران به روسیه در گفت وگو با خبرنگار عصرملّت با معرفی این کانون و با 
اشاره به نقش مؤثر زنان در تولید اظهار کرد: چنانکه در کشورهای دیگر هم زنان سهم بزرگی 
از تولید را به عهده دارند، کنار گذاشــتن زنان به معنای عدم استفاده از تمام امکانات تولیدی و 

اقتصادی و خدماتی و تجاری و فنی جامعه ای است که در رشد اقتصادی کشور مؤثرند.
محمدی در خصوص چرایی تشکیل کانون زنان بازرگان گفت: ساماندهی و توانمندسازی 
زنــان برای ورود به عرصه فعالیت های تجاری، ایجاد فضای کســب وکار و کارآفرینی زنان 
بازرگان و حمایت و تشویق بانوان در امور تجاری، در راستای توسعه اقتصادی استان ازجمله 

مواردی است که منجر به تشکیل کانون زنان بازرگان در استان شد.
وی شناسایی، جذب و تشویق بانوان صاحب ایده و علاقه مندان به تجارت و سرمایه گذاری 
در اســتان، تشکیل بانک اطلاعاتی و شناســایی زنان کارآفرین و مخترع و مبتکر و فعال در 
عرصه اقتصاد و تجارت در اســتان را از اهداف کانون زنان بازرگان برشــمرد و گفت: ارائه 
مشاوره درزمینه های اقتصاد و تجارت به زنان استان و تلاش و برنامه ریزی در جهت ارتقاء 
فرهنگ کســب وکار، ایجاد ارتباط با تشکل ها و انجمن های زنان در استان، اطلاع رسانی هم 
اندیشــی ها )سمینارها( و نمایشگاه ها و جشنواره ها و ســایر برنامه های مرتبط با انجمن و 

برگزاری همایش ها و دوره های آموزشی از دیگر اهداف این کانون است.
ایجاد ارتباط با بانک ها و مؤسسات پولی و مالی داخلی و خارجی در قالب قوانین جمهوری 
اسلامی و فراهم سازی زمینه اخذ تسهیلات مالی در جهت توسعه فعالیت های اقتصادی اعضا، 
پیگیری مشــکلات بانوان فعال در عرصه اقتصــادی و بازرگانی و تجارت و انجام مطالعه و 
پژوهش ها باهدف شناسایی راهکارهای اجرایی و ارائه آن به دستگاه های ذی ربط و پیگیری 
آن نیز از اهداف دیگری کانون زنان بازرگان اســتان زنجان است که پریوش محمدی به آن 

اشاره کرد.

رئیس کانون زنان بازرگان اتاق بازرگانی استان زنجان در خصوص چگونگی شناسایی زنان 
فعال اقتصادی اســتان نیز گفت: تعدادی از بانوان که دارای کارت بازرگانی هستند از طریق 
بانک کشاورزی و اتاق بازرگانی شناسایی شدند و همچنین بانوانی که در برخی نمایشگاه ها 
شرکت کرده بودند و بانوانی فعال در شهرک های صنعتی و اداره تعاون که مخاطب این کانون 

هستند که کم کم داریم با آن ها جهت همکاری و عضویت در کانون مکاتبه می کنیم.
پریوش محمدی بابیان اینکه کانون زنان بازرگان استان زنجان سال 1399 تشکیل شد گفت: 
چون در دوره قبل هم مشــکلاتی داشتیم و هنوز نتوانسته ایم به انسجام کامل برسیم جدیداً 
و در این دوره شــروع به هماهنگی و برگزاری جلســاتی با مسئولان دولتی کرده ایم که اتاق 

بازرگانی نیز در این موضوع همراهی خوبی با اعضای کانون دارد.
رئیس کانون زنان بازرگان اســتان زنجان با اشــاره به وضعیت زنان فعال اقتصادی و تجار 
و تولیدکنندگان زن در اســتان گفت: در حال حاضر کانون زنان بازرگان 17 نفر عضو دارد 
که در حوزه های کشاورزی و صنایع تبدیلی، معدنی و صنایع دستی و صنعتی فعال هستند و 

صادرات هم دارند.
وی در حال حاضر مهم ترین چالش این کانون را جذب زنان بازرگان و تاجر و تولیدکننده 
و کارآفرین نامید و گفت: بســیاری از زنان فعال در این حوزه هنوز کانون زنان بازرگان را 
نمی شناسند و فعلًا اولین و مهم ترین کار ما معرفی و شناساندن کانون به زنان فعال اقتصادی 

در استان است.
وی تأکید کرد: هرگونه برنامه ریزی و فعالیت گســترده مستلزم این است که اول مخاطبان 

کانون شناسایی شوند و تعداد اعضا بیشتر شود که بتوانیم با بانک ها تعامل کنیم.
پریوش محمدی بابیان اینکه کانون زنان بازرگان فقط در برخی استان ها تشکیل شده و فعال 
است گفت: مثلًا در استان قزوین کانون فعال است که اخیراً هم نشستی با اعضای کانون زنان 

بازرگان قزوین و اتاق تهران و قم داشتیم که اتفاقات و تعاملات خوبی صورت گرفت.

این قضیه مربوط به قبل از دولت آقای رئیسی است و اصلا ربطی به آقای فاطمی امین و استیضاح 
او نداشــت، اصلا ایشان هنوز وزیر نبود ولی چنین مطرح شد که ایشان به خاطر استیضاح چنین 
کاری کرده است درحالی که این موضوع مربوط به اوایل سال 1400 است که هنوز دولت مستقر 

نبود و اصلا آقای فاطمی امین هم نبود.
عصرملّت- به گزارش » پایگاه خبری-تحلیلی پیام ملّت« مصطفی طاهری نماینده زنجان و طارم 
در مجلس شورای اسلامی در نشست خبری و در پاسخ به سوال خبرنگار پیام ملّت در خصوص 
ادعای نماینده تبریز در مورد دریافت خودرو توســط نمایندگان مجلس اظهار کرد: خودروهایی 
که در اختیار نمایندگان قرار می گیرد اینگونه اســت که مجلس، اول دوره خودروهایی در اختیار 
نمایندگانی که مایل باشند قرار می دهد با راننده و یا بدون راننده . این خودرو به نام مجلس است 

و نماینده استفاده می کند و آخر دوره هم تحویل می دهد.
طاهری گفت: اما در موضوع خودورهای شاسی بلندی که آقای بیگی گفتند که در استیضاح وزیر 

صمت تعدادی از نمایندگان گرفته اند ماجرا این است :
من عضو هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان هستم و هر شکایتی مربوط به نمایندگان باشد به این 
هیئت ارجاع میشود ویکی از جاهایی که رئیس مجلس خواسته بود این موضوع را بررسی کند و 

گزارش بدهد همین موضوع خودروهای شاسی بلند بود.
اتفاقی که در این قضیه افتاد قبل از دولت آقای رئیســی است واصلا ربطی آقای فاطمی امین و 

اســتیضاح او نداشت، اصلا ایشان هنوز وزیر نبود و ظلمی که به ایشان شد هم این بود که چنین 
مطرح شد که ایشان به خاطر استیضاح چنین کاری کرده است درحالی که این موضوع مربوط به 

اوایل سال 1400 است که هنوز دولت مستقر نبود و اصلا آقای فاطمی امین هم نبود.
این خودروهای شاســی بلند بهمن خودرو، خودروهای چینی بود که مونتاژ شده بود. آن موقع 
فروش این خودروها نه در بورس و نه در سامانه بود. درواقع اجبار فروش در سامانه بعد از حضور 
آقای رئیسی در ایران خودرو بود و تا آن زمان فروش از طریق سامانه اصلا نبود و این شرکت مجاز 

بود این خودرو را به هرکسی بفروشد . اختلاف بین کارخانه و بازار هم یا نبود و یا حداقل بود.
این شرکت ممکن است به چندین جا برای فروش این خودروها مراجعه کند از جمله به مجلس 
، که گفته بود اگر شــما خودرو بخواهید ما حاضریم در اختیار شما بگذاریم و هرکسی خواست 
بخرد. امور رفاهی مجلس هم می گوید بله ما می توانیم اطلاع رسانی کنیم وبگوییم هرکسی این 
خودروها را بخواهد با پرداخت پولش می تواند بخرد.مثل اقدامی که امور رفاهی در سایر دستگاه 
های هم می کند و اینگونه هم نبود که گرفتن این خودروها با چارچوب خاصی برای افراد خاصی 
باشد.آقای قالیباف که متوجه می شود، مخالفت می کند و می گوید این کار را انجام ندهید و مجلس 
ورود نکند. هرکســی می خواهد خودش برود و بخرد. مگر خودرو گرفتن منعی دارد که به اسم 

مجلس بخواهند بگیرند؟
بنابراین به اسم مجلس و دخالت مجلس هیچ اتفاقی رخ نداد، یعنی رسما در نامه ای با سربرگ 
مجلس هیچ معرفی برای دریافت خودرو صورت نگرفت. ولی اینگونه نبود که هیچکس خودرو 
از این شــرکت نگرفته باشد. افراد متعددی به بهمن خودرو مراجعه کردندو خودرویی را دریافت 
کردند. ما تلاش کردیم اسامی آنها را هم دربیاوریم که چون با معرفی مجلس نبوده هم کار سختی 
بود . بنابراین کار غیرقانونی و جرم نبوده است. بعضی ها هم رفتند بگیرند دیدند پولش را ندارند 

منصرف شدند. ولی تعدادی از کارمندان مجلس و نمایندگان این خودرو را گرفتند.
همان موقع در کمیسیون اصل 90 پرونده شکایت تشکیل و موضوع بررسی شد و گزارش آن به 
آقای قالیباف ارسال شد. تعداد معدودی نماینده براساس همان چارچوبی که بوده خودرو گرفتند. 
من نگرفتم. در هیئت نظارت هم گفته شد. ولی در فضای آن موقع موضوع اینطور مطرح شد که 

نماینده ها خودرو گرفتند که استیضاحشان را پس بگیرند، موقعی که استیضاح وزیر هم مطرح بود و 
این فضا باعث شد که عده ای هم بگویند که حالا اگر ما رای ندهیم می گویند حتما این هم خودرو 
گرفته است. یعنی سوء استفاده شد و آقای فاطمی امین هم آن موقع از این موضوع دلخور شد و 
شکایت هم کرد که رسیدگی شد و نماینده ای که این را مطرح کرد هم یکسال محکوم شده است .

در حالی که فاطمی امین آن موقع اصلا وزیر نبوده است . آقای بیگی هم ادعا می کرد که من نگفتم 
که حتما اتفاق افتاده من سوال کردم و گفتم بررسی کنید. این واقعیت ماجرا بود و حداکثر یک کار 

غیر اخلاقی بوده است.
رهبری در اول دوره مجلس توصیه ای به ما کردند که “در این چهارسال سعی کنید وارد کارهای 
اقتصادی نشوید”. به نظرم هر نماینده ای باید این حرف را نه به دلیل اینکه توصیه رهبر است بلکه 
برای خودش عمل کند . چهارسال خودنگهداری کند و زندگی معمولی داشته باشد . بنده لذت این 
حرف رابردم . حتی با پول رهن خانه ام را که در بانک است هم فعالیتی نکردم. به نظرمن این حرف 

به نفع نماینده است و اگر متوجه باشد، سربلند خواهد بود.

گفت و گوی عصرملّت با پریوش محمدی؛

کانون زنان بازرگان استان زنجان نقطه عطفی برای انسجام فعالیت های اقتصادی زنان استان

توضیحات مصطفی طاهری در مورد دریافت خودرو توسط نمایندگان مجلس؛

 این قضیه ربطی به استیضاح وزیر نداشت- غیر قانونی نبود ولی غیر اخلاقی بود

عصرملّت - مجید گلشنی فرد، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان در گفت 
و گو با خبرنگار عصرملّت در خصوص وضعیت معادن طلا در استان زنجان اظهار کرد: معادن 
طلای زنجان که الان پروانه بهره برداری دارند یکی در شهرستان ماهنشان است و در شهرستان 
ابهر هم داریم. این معادن معادنی هستند که اصطلاحاً عیارشان پایین است و فقط معدن طلای 

توزلار است که  واحد فراوری هم دارد و کار می کند.
گلشــنی گفت: امیدواریم بخش عمده ای از محدوده های طلا در اســتان که مناطق بســیار 
مستعدی هستند کارهای اکتشافی آنها هم زودتر در امسال و سال های آتی انجام شود. مطالعات 
اکتشافات گسترده ای روی معادن طلا  در زنجان در حال انجام است و امیدواریم طی سال های 
آتــی در موضوع معادن طلا و یا معادن دیگری که طلا در آن به عنوان ماده معدنی دوم در آن 

محدوده است، خبرهای خوبی بشنویم. 
وی افزود: در حال حاضر در زنجان دو معدن طلای فعال داریم. یک معدن طلای توزلار را 

داریم که فعال اســت و دیگری معدن طلای 
انگــوران چای کــه در حال  فعالســازی آن 
هســتیم. این معدن سال های سال بود که کار 

نمی کرد و در حال حاضر احیا شده  است. 
مجید گلشــنی در خصــوص  معدن طلای 
چرگر زنجان هم گفت: به دنبال فعالســازی مجدد آن هســتیم و سایر محدوده های دیگر هم 
هســت که طلا به عنوان ماده معدنی دوم آنها است و جواز اکتشاف آنها صادر شده و بعد از 
این که گواهی پروانه و گزارش پایان عملیات اکتشــاف آنها ارائه شــد، طلای این معادن می 
تواند به عنوان ماده معدنی دوم باشد که خبرهای خوبی در این حوزه به زودی خواهیم شنید. 
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان زنجان با بیان اینکه امــروز نمی توانیم ادعا 
کنیم معادن طلای اســتان زنجان  که درحال بهره برداری هستند خیلی معادن قوی هستند  که 
بــا ظرفیت بالا کار می کنند؛  صرفاً ما یک معــدن داریم که کارهای فرآوری آن هم همین جا 
انجام می شــود ولی در حوزه اکتشاف به شــدت بهره برداران و در حال کار هستند که خیلی 
امیدوارکننده است و در سال های آتی و امسال منتظریم که نتایج خوبی در اکتشاف معادن طلا 

بدهد.
گلشنی فرد افزود: یکی از مهم ترین محدوده ها محدوده ای است که در دست شرکت ایمیدرو 

هســت به نام معدن طلای گولوجه که منتظر گزارش پایان اکتشــاف آن هســتیم ولی در کل 
کارهای اکتشافی در حوزه معادن طلا در حال انجام است که به نتایج بسیار خوبی رسیده  که 

امسال یا سال دیگر اعلام می شود. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان: 

خبرهای خوبی از معادن طلای  زنجان در راه است 

عصرملّت- عملکرد ســازمان انتقال خون اســتان زنجان به دلایل مختلف 
تاکنون مورد بررسی جدی نهادهای مسئول و رسانه ها قرار نگرفته است.

 این سازمان به دلیل فعالیت انحصاری تحت لوای دولت کارنامه قابل قبولی 
نتوانسته است از خود برجای بگذارد. 

ورود بخــش خصوصی به این معادله ســخت مدیران ملی و اســتانی این 
سازمان را آشفته حال کرده است.

 سازمان انتقال خون برای توسعه و بسط فعالیت، بجای ایجاد انحصار چاره 
ای جز حمایت و هدایت و استقبال از ورود بخش خصوصی به این صنعت 

پر پول جهان ندارد. 
ورود بانک های خصوصی طی دو دهه گذشته تلنگری جدی برای فعالیت 

روبه زوال بانک های بخش دولتی بود.

 این سازمان در اســتان زنجان طی سالهای اخیر بدون ارائه عملکرد صرفا 
بعنوان یک نهاد رابط !!! عمل کرده است. 

مســئولیت این سازمان در استان به دریافت پول و امکانات و نیرو از دولت 
از یک سو و از سوی دیگر بعنوان دریافت کننده خون از مردم خلاصه شده 
اســت و البته خون اهدایی مردم را با بهــای آنچنانی به نیازمندان این بخش 

بفروش رسانده است.
 رئیس سازمان انتقال استان زنجان دیر یا زود باید از خواب زمستانی بیدار 
شده و به فکر منابع عظیمی باشد که توسط مردم به رایگان در اختیارش قرار 
داده اند تا بتواند چرخه معیوب این صنعت را متحول کند و نقش ســازمان 

انتقال خون صرفا باربری نباشد.

سازمان انتقال خون در سایه! 


